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Verslag van de raadsmarkt 5G, gehouden op 17 juni 2020 van 18.30 tot 20.30 uur 

op de Zijlpoort te Haarlem 

 

 

(Digitaal) aanwezig: 

  de heer Wernekamp (Antennebureau) 

  de heer Pruppers (Kennisplatform EMV en Gezondheid) 

  de heer Schrader (Vereniging Meetspecialisten Elektromagnetische Straling) 

  mevrouw De Bont (co-founder van de Expertgroep Let’s Talk About Tech) 

  de heer Van der Berg (VNG) 

 

Aanwezige raadsleden:  

de heer Draaijer (voorzitter), de heer El Aichi, de heer Amand, de heer Aynan, 

mevrouw Cimen, de heer Van den Doel, de heer Hulster, mevrouw Klazes, de 

heer Van den Raadt, de heer Rijbroek, mevrouw Van der Sluis, mevrouw 

Timmer, mevrouw Verhagen, de heer Visser en de heer Zohri 

 

Aanwezige wethouders:   

wethouder Botter, wethouder Meijs 

 

De voorzitter heet iedereen welkom op deze raadsmarkt die op verzoek van de commissies 

Bestuur en Samenleving is georganiseerd over de uitrol van 5G vanwege de vele vragen over de 

fysieke omvang van de uitrol van 5G, over eventuele gezondheidsrisico’s en over de mogelijkheden 

van de raad om de uitrol te beïnvloeden. Er is een strak tijdschema. Het is de bedoeling de presentaties 

eerst te laten plaatsvinden en dan pas daarna vragen te stellen. Allereerst zal de heer Wernekamp van 

Antennebureau een algemene uitleg over 5G geven over het doel, de noodzaak en de voor- en nadelen. 

Vervolgens komt de heer Pruppers namens het Kennisplatform EMV en Gezondheid aan het woord 

over de gezondheidsaspecten belicht vanuit de wetenschappelijke adviezen aan de regering.  Dan 

volgen mevrouw De Bont, Co-founder van de Expertgroep Let’s Talk About Tech en de heer Schrader 

van de Vereniging Meetspecialisten Elektromagnetische Straling om de gezondheidsaspecten vanuit 

kritisch perspectief te belichten. Als laatste onderdeel zal de heer van der Berg namens de VNG ingaan 

op de vraag wat er op de gemeente af komt, de dataveiligheid en vooral welke beïnvloedings-

mogelijkheden de raad hierbij heeft. Na de presentaties is er gelegenheid tot het stellen van vragen en 

tot uiterlijk 20.15 uur om plenair nog nadere toelichting aan de sprekers te vragen.  

 

De heer Wernekamp legt uit dat het antennebureau zowel de overheid als particulieren 

adviseert over de plaatsing van antennes over techniek, gezondheid en regelgeving. Overal in de 

omgeving zijn apparaten die draadloos met elkaar communiceren, bijvoorbeeld een huistelefoon met 

een basisstation of een babyfoon met draadloze contactpoortjes. En er zijn netwerken van antennes. De 

hulpdiensten hebben een eigen netwerk, C2000. De scheepvaart en de luchtvaart idem dito. De 

maatschappij is steeds meer afhankelijk van die digitale verbindingen. Daarvoor is een infrastructuur 

nodig: antennes, glasvezel in de grond en frequenties. Er is heel veel dataverkeer nodig zowel vast als 

mobiel en voor dat mobiele netwerk komt nu de vijfde generatie in beeld, de volgende technische stap 

op te voldoen aan de behoefte aan digitale activiteit in de maatschappij. Konden particulieren nog goed 

uit de voeten met 4G, 5G is met name de stap voor veel nieuwe apparaten en toepassingen. Er heeft een 

ware evolutie plaatsgevonden. Met 5G communiceren steeds meer apparaten direct met elkaar en het 

ene apparaat laat het andere een toepassing starten. 5G-nr staat voor 5G new radio, het 

besturingssysteem, het communicatieprotocol, wat het mogelijk maakt dat al die apparaten dezelfde taal 

spreken. Met 5G komen er ook nieuwe antennetechnieken en dat zal in het straatbeeld te zien zijn. 4G 

antennes zullen waar nodig worden vervangen door 5G-antennes en naar verwachting zal er 10% aan 

nieuwe opstelpunten nodig zijn. In drukke stadscentra zullen small cells nodig zijn. 
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5G zorgt dus voor snellere en efficiëntere verbindingen – bijvoorbeeld een drone die over een 

akker vliegt om de droogte in kaart te brengen en die dan direct een trekker aanstuurt of zorg op afstand, 

fijnstofmetingen, verplaatsing van groepen mensen, zelfrijdende voertuigen. 

Er is veel te doen over de vraag of 5G verantwoord is. De WHO geeft aan dat de limieten van 

nu om ervoor te zorgen dat de energie van de antennes daaronder blijft, voldoende is. Het rijksbeleid 

biedt voldoende voorzorg. Het rijk is in staat en bereid tot aanpassingen mochten de nu gehanteerde 

limieten ontoereikend zijn. Daarvoor zijn echter geen aanwijzingen. Alle meetrapporten zijn terug te 

vinden op het internet. 5G is echt nodig om de snelle, digitale transformatie mogelijk te maken. 

De gemeente kan zelf een visie vormen op digitale kwantiteit. De gemeente kan een 

antennebeleid maken waarbij ze voorkeurlocaties aanwijst, eisen stelt aan visuele aanpasbaarheid van 

de masten. Afstemming met de operators gaat via plaatsingsplangesprekken over zowel de 

vergunningplichtige masten als de vergunningvrije masten. Gemeenten moeten volgens de Europese 

wetgeving meewerken aan redelijke verzoeken van operators om hun publieke infrastructuren 

beschikbaar te stellen zoals lantaarnpalen en verkeersborden. De gemeente gaat over haar lokale 

antennebeleid. 

 

Alles valt binnen de limieten, maar als later blijkt dat de straling te veel is, kan het worden 

teruggedraaid. Is dat realistisch? 

 

De limieten die nu gelden, zijn voldoende. Het rijk heeft aangegeven er iets aan te doen als toch 

blijkt dat aanpassing nodig is. 

 

Hoe gaat zo’n persoonlijk signaal dat wordt aangeboden? Blijkbaar kunnen die vergunningvrije 

masten ook voor 5G worden gebruikt. Betekent het dat een provider die zo maar overal kan neerzetten? 

Zijn vergunningvrije antennes onderhevig aan normale bezwaarprocedures? 

 

Een mobieltje heeft ook een uniek identificatienummer. Die meldt zich aan bij een zendmast in 

de buurt. Dat is met 5G niet anders.  

Elke gemeente heeft haar eigen beleid en een antenne heeft vrij zicht nodig, dus een plek waar 

het signaal niet wordt tegengehouden. 

Sinds 2000 is er een nationaal antennebeleid. Zolang antennes niet hoger is dan 5 m en op 

bijvoorbeeld een kantoorgebouw worden geplaatst, dan zijn ze vergunningvrij – maar niet in beschermd 

stadsgebied of op een monument. 

 

De heer Pruppers gaat in op de gezondheidsaspecten. Het RIVM, TNO, DNV GL zijn de drie 

kennisleveranciers op het gebied van gezondheid. De GGD GHOR Nederland en het Agentschap 

Telecom zijn vooral gespecialiseerd om de kennis op de goede manier te communiceren. ZONMW is 

de organisatie die de financiën verdeelt. Het Kennisplatform probeert onafhankelijke kennis over te 

brengen zodat iedereen de kennis heeft om de beslissingen te nemen die horen bij de respectievelijke 

rol. Op de website zijn veel vragen en antwoorden te vinden. 

Het Kennisplatform zegt over de gezondheidseffecten van 5G het volgende. Er wordt al jaren 

onderzoek gedaan en dat is nog gaande naar de effecten van blootstelling aan elektromagnetische velden 

van de huidige telecommunicatiesystemen. Van de toekomstige systemen zijn uiteraard nog geen 

resultaten. Het enige bewezen nadelige gezondheidseffect zou te veel opwarming zijn. Andere 

aanwijzingen worden niet bewezen geacht. Er zijn blootstellingslimieten ontwikkeld en blijft men 

daaronder, dan kunnen gezondheidseffecten als gevolg van overmatige opwarming niet optreden. Er is 

geen reden om te veronderstellen dat 5G andere gezondheidseffecten zou kunnen veroorzaken dan de 

reeds bestaande systemen – waarvan geen gezondheidseffecten zijn bewezen. 

Wat verandert bij 5G is het stralingspatroon. Bij 3G en 4G wordt in een bepaalde sector iedereen 

blootgesteld maar bij de toekomstige ontwikkelingen worden er meer gerichte bundels gebruikt, gericht 

gezonden naar degene die om die datacommunicatie vraagt. Dat kan betekenen dat er daarbuiten minder 
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blootstelling is. Er komen zo veel bronnen bij, dat er mogelijk een verdichting van de netwerken nodig 

is, die small cells. Met al die verschillen is de blootstelling van een individueel persoon moeilijk te 

duiden. Er zijn vergelijkbare frequenties nodig zoals nu om een landelijke dekking te krijgen. Meer 

capaciteit op lokaal niveau, dan worden dat die small cells. Verder in de toekomst voor met name 

communicatie binnen gebouwen en bedrijven, daarvoor in 26 GHz bedoeld. De doordringdiepte van die 

hogere frequenties is minder en daarom moeten ze dichter bij de gebruiker worden geplaatst. Het gaat 

dus om een netwerk van verschillende dichtheden.  

Kijkend naar de frequenties van de verschillende velden, dan is er ioniserende en niet-

ioniserende straling. Ioniserende straling is in staat om atomen kapot te maken. Daarover is al veel 

kennis, maar de niet-ioniserende straling van 5G is hooguit in staat om moleculaire processen in gang 

te brengen, net zoals watermoleculen in trilling brengen waardoor opwarming ontstaat. Een magnetron 

verbruikt een vermogen dat een factor 1000 hoger is dan de mobiele telefoon.  

Bewezen gezondheidseffecten als gevolg van de opwarming treden niet op. Natuurlijk is er ook 

gekeken naar niet bewezen gezondheidseffecten. Niet aangetoond is dat die effecten kunnen optreden. 

Het mobieltje dat het dichtst bij iemand is, zorgt voor de hoogste blootstelling. Dus niet die zendmast 

op zekere afstand en ook niet die Wifirouter. Naar de gezondheidseffecten van het gebruik van mobiele 

telefoons wordt al jarenlang onderzoek gedaan – zonder effect als het erom gaat dat blootstelling zou 

leiden tot het ontstaan van tumoren.  

Er zijn mensen die gezondheidsklachten ervaren als ze in de buurt komen van bronnen van 

elektromagnetische velden. Soms zijn die klachten echt ernstig maar verband kan niet worden bewezen. 

Dat is heel onbevredigend voor de mensen met klachten. Het Kennisplatform heeft veel met deze 

mensen gesproken en is op zoek gegaan om deze mensen toch te kunnen helpen. De stichting Elektro 

Hypersensitiviteit heeft samen met de GGD een hulplijn ingericht en het Kennisplatform heeft een aantal 

mogelijkheden aangegeven om de blootstelling te kunnen verlagen. 

 

Die gevoeligheid is niet wetenschappelijk aangetoond. Daar is een toelichting nodig. 

 

De GGD heeft samen met de Universiteit van Utrecht een apparaat ontwikkeld dat allerlei 

verschillende frequenties uitzendt. Bij de mensen thuis zijn vervolgens metingen gedaan. Zeiden de 

mensen dat ze bepaalde frequenties konden waarnemen, dat bleek niet zo te zijn wanneer die frequenties 

blind werden aangeboden. Er zijn tientallen mensen getest. 

 

Wat is de kritiek geweest van stichting EHS? Waarom is de stichting het helemaal niet eens met 

deze manier van toetsen? 

 

Die kritiek heeft ermee te maken dat effecten pas op lange termijn kunnen ontstaan. Het 

experiment langdurig doen, is lastig.  

 

Dan ligt de conclusie voor de hand dat er nog helemaal niets is bewezen. We weten er dus nog 

niets van. 

 

Een psychisch effect zou een oorzaak kunnen zijn. Een andere ziekte of een bepaald milieueffect 

zou de oorzaak van die klachten kunnen zijn of een combinatie van die drie. Maar wetenschappelijke 

bewijzen zijn er niet. 

 

Aanwijzingen zijn nog geen bewijzen. Zijn er dan meer data nodig over een langere periode 

alvorens inzichtelijk kunnen krijgen wat de effecten zijn? Gaat het dan om een grootschalig experiment 

met de gezondheid van mensen? 

 

Het onderzoek dat is gedaan, ligt er en daarmee zal men het moeten doen. Bij het gebruik van 

26 GHz zou het verstandig zijn om onderzoek te doen voordat het wordt uitgerold. Daarnaar is nog 
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weinig wetenschappelijk onderzoek gedaan. De Gezondheidsraad is nu bezig al het onderzoek bijeen te 

brengen. 

 

De heer Schrader werkte eerder bij een research lab in het zuiden des lands en merkte op een 

gegeven moment een effect van de draadloze technologie op zijn eigen gezondheid. Sindsdien staat hij 

aan de andere kant van het draadloze sprookje. Hij is aangesloten bij de Vereniging Meetspecialisten 

Elektromagnetische straling. De Vereniging verricht metingen bij mensen thuis die klachten hebben 

door magnetische straling van zendmasten of van draadloze apparatuur.  

De heer Schrader laat een filmpje zien over de uitrol van GSM destijds die voor veel problemen 

zorgde bij burgers en gemeenten. Om de uitrol niet te veel te vertragen werden illegale masten 

gelegaliseerd en masten tot 5 m hoog werden vergunningvrij. In 2000 organiseert de overheid een veiling 

van UMTS-frequenties die 6 miljard gulden opleverde. Nu zijn die licenties er en er zit een machtige 

industrie achter die jarenlang fors heeft geïnvesteerd.  

Helder is dat na het verlenen van die frequenties de overheid vast zit in een enorme 

belangenverstrengeling. Het Antennebureau wordt 100% gefinancierd door Economische Zaken en uit 

een Wob-verzoek blijkt dat het Kennisplatform voor een derde is gefinancierd door Telecom, voor een 

derde door energiemaatschappijen en voor een derde door Economische Zaken.  

(De heer Pruppers verzekert dat het Kennisplatform 100% door de overheid wordt 

gefinancierd.) 

Dan het tijdpad van de 5G-uitrol. Dit jaar wordt de 700 MHz geveild – in feite de situatie van 

4G+. Dit zijn lage frequenties die overeenkomen met wat er nu al is aan draadloze systemen. In 2022 

wordt de 3,5 GHz geveild. Die is nu nog bezet door de militairen met de stations in het noorden van 

Nederland. In 2021 wordt de echte 5G vrijgegeven, de 26 GHz-frequentie. Die is wezenlijk anders. Er 

gaan grote financiële belangen mee gepaard. 

26 GHz is een tien keer hogere frequentie dan 4G. Er is geen enkel onderzoek gedaan naar 5G. 

Providers gebruiken hetzelfde zendvermogen maar al die energie wordt geabsorbeerd in de huid en in 

het hoornvlies van het oog, een veel hogere energie per cm3 per lichaam. Dat lijkt niet veilig. Nieuw bij 

5G is de bundelvorming. Een antenne bevat 64 strips waarmee het in feite een soort schotels worden, 

een richtantenne die elektronisch razendsnel van richting kan veranderen. Het gaat er uiteindelijk om 

dat operators heel breedbandige willen gaan zenden. De 10% toename die operators noemen is exclusief 

de small cells en dat is ook geen lange termijn. Hij vreest dat het er heel veel gaan worden. Hij heeft 

geen vertrouwen in zelfrijdende auto’s die op deze wijze worden aangestuurd noch in het internet of 

things. De veldsterktes bij 5G zullen absoluut omhoog gaan. 

Mensen willen garantie als het om hun veiligheid gaat maar er is nog geen enkel onderzoek 

gedaan naar 5G. Nederlanders vinden dat die veiligheidsstudies eerst duidelijkheid moeten verschaffen 

in de gezondheidsrisico’s. Wereldwijd spelen er veel protesten waaronder het protest van artsen – in 

Stuttgart gingen die de straat op. Patiënten klagen over oorsuizen en slapeloosheid en ze knappen op als 

de blootstelling meetbaar wordt verminderd. Er is nauwelijks epidemiologisch onderzoek gedaan. Een 

dubbelblinde studie uit Oostenrijk liet zien dat mensen significant vaker met symptomen kampten. 

Andere onderzoeken laten hersentumoren en huidkanker zien. Er zijn inmiddels honderd studies naar 

DNA-schade gedaan. Sommige studies vinden wel, andere geen effecten. Het maakt heel wat uit 

wanneer de studies betaald zijn door de draadloze industrie of door het Amerikaanse leger. Een van de 

grootste herverzekeraars ter wereld beschrijft zijn bezorgdheid over de risico’s van elektromagnetische 

velden. De WHO zou het als potentieel kankerverwekkend beschouwen. De ICNIRP-

blootstellingslimieten zijn veilig hoog. In de analyse zouden 40 studies naar DNA-schade ontbreken, 40 

studies naar vrije radicalen en 22 studies naar mannelijke vruchtbaarheid. 

 

Onduidelijk is of 5G nu al is uitgerold of niet? 

 

Nee, 5G is nog niet uitgerold want de frequenties moeten nog worden geveild. 

 



5 

 

Belangenverstrengeling 5G, graag een toelichting op eventuele gevolgen of juridische claims. 

 

De belangenverstrengeling is simpelweg dat er 10 miljard euro wordt neergelegd voor de 

zendlicenties. De rijksoverheid verkoop lucht en vangt daarvoor 10 miljard euro. Daar moet uiteraard 

wel wat tegenover staan. Er is zo veel geld mee gemoeid dat de heer Schrader niet verwacht dat die 

ICNIRP-limieten worden aangepast. 

 

Mevrouw De Bont hoorde net dat het ultieme bewijs ligt in het aantal hersentumoren en dat 

daar geen verband zou liggen met straling. Dat waren cijfers tot aan 2015. Nu de cijfers tot en met 2018. 

Die laten een zorgelijke trend zien. 

Mevrouw De Bont heeft twintig jaar managementervaring, projectervaring in o.a. het 

bedrijfsleven en bij de brandweer in Amsterdam. Vijf jaar geleden is zij zich gaan verdiepen in de 

effecten van digitale techniek en vooral de wireless techniek. Ging ze er aanvankelijk vanuit dat de 

overheid haar voldoende zou beschermen, na zelf onderzoek te hebben gedaan viel ze van de ene in de 

andere verbazing. Ze moet concluderen dat burgers niet volledig worden geïnformeerd.  

Vanuit gemeenten wordt nu aangegeven dat er veel meer voorlichting vanuit de rijksoverheid 

moet komen over 5G. Mensen met klachten kloppen bij gemeenten aan. Vanuit Let’s talk about tech 

wordt gestimuleerd dat mensen op zoek gaan naar informatie. Hoe zit het nu en wat krijgen burgers niet 

te horen als ze op het Kennisplatform kijken? Als voorbeeld noemt ze drie personen: een advocaat die 

een hersentumor, een handtumor en een harttumor kreeg en die uiteindelijk voor elkaar kreeg dat er in 

zijn stad voorlichting moest komen over de gezondheidsrisico’s van mobiele telefoons. Een vrouw vroeg 

aan de industrie hoeveel de industrie had gedaan aan onderzoek. Die moest erkennen dat er geen geld 

was gereserveerd en dat er bij haar weten geen onderzoek was gedaan naar eventuele risico’s bij 5G. 

Dan nog een vrouw die diverse studies heeft uitgezocht over diabetes, kanker, achteruitgang van de 

mentale gezondheid en hartfalen. 5G is nog niet eens uitgerold, maar dit gaat de maatschappij straks 

heel veel kosten. Er is nu een factor met 18 nullen meer straling dan in de tijd van de grootouders en dat 

neemt met 5G nog met een factor 10 – 100 toe. Energiekosten zullen ook enorm gaan oplopen.  

Uiteraard is ook de gezondheid van dieren en van het milieu belangrijk. Uit de vele studies die 

in India zijn gedaan kwamen diverse schadelijke effecten op bijen, vogels, wild life en planten naar 

voren. Niet voor niets worden er in andere landen heel veel maatregelen getroffen variërend van de 

blootstellingsfactor naar omlaag en Wifi en mobiele telefoons uit de scholen tot aan heel veel 

voorlichting aan burgers. Er zijn diverse voorbeelden van mensen die zich te weer stellen tegen 5G. 

Let’s talk about Tech vindt dat het helemaal geen transparant proces is. Ze raadt de raadsleden 

aan een Wob-verzoek te doen om erachter te komen wat nu precies de contractvoorwaarden zijn voor 

de uitrol van 5G. En werk aan zo veel mogelijk bekabelde verbindingen. Dat is wel toekomstbestendig, 

gezonder, sneller, duurzamer en veiliger. Verschillende gemeenten hebben al geageerd en eisen een 

onderzoek naar de biologische effecten van straling op mensen, flora en fauna op zowel korte als lange 

termijn. Er moet voldoende tijd komen voor een maatschappelijk debat en de adviesaanvraag aan de 

Gezondheidsraad moet worden afgewacht om daarover een goede discussie te kunnen voeren. Er zijn 

beleidsinstrumenten.  

Ze benadrukt het belang om de straling zo laag mogelijk te houden. Het dataverkeer bepaalt nu 

de benedengrens in plaats van de maximale belastbaarheid van organismen. Ze roept de raadsleden op 

het antennebeleid in de gemeente te herzien en een strengere norm vast te stellen en te starten met het 

verzamelen van data over de volksgezondheid, biodiversiteit en het ecosysteem. Breng het 

maatschappelijk debat hierover aan de gang en laat burgers niet langer in de waan dat het allemaal veilig 

is. 

 

Iedereen kan een Wob-verzoek doen en waarom worden de raadsleden dan opgeroepen zo’n 

Wob-verzoek te doen? 
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Mevrouw De Bont is straks niet aansprakelijk voor eventuele schade die een raadslid lijdt, maar 

als gemeente heeft de raad op basis van de Wet publieke gezondheid wel een aantal 

verantwoordelijkheden. Mensen zouden rechtszaken kunnen starten. 

 

De heer Van der Berg werkt twee dagen per week als programmamanager 5G bij de VNG. Die 

is druk bezig met 5G. Met het ministerie van EZ is men in gesprek over de bezwaren die vorig jaar 

werden ingediend. Er is een impactanalyse gedaan; er is een taskforce; er is een mailing waar ruim 

honderd gemeenten op aangesloten zijn. De nieuwe Telecomwet stelt nieuwe verplichtingen en die 

moeten gemeenten implementeren in hun lokale beleid. De VNG wil de gemeenten helpen zich voor te 

bereiden op de nieuwe wet. Het gaat er bij 5G om wat er mogelijk wordt in de gemeente, de 

verbindingen, de nieuwe diensten. En misschien zijn alle prachtige verhalen straks niet waar, maar de 

meeste mensen zouden nu niet meer terug willen van 4G naar 2G. De VNG heeft een speciaal 

programma Digitalisering van de buitenruimte om daarvoor nieuwe ideeën te verzinnen. Gemeenten 

zullen ook moeten nadenken over de afschaling van 2G en 3G en de modems die daarvoor worden 

gebruikt. 

De VNG heeft wijzigingen voorgesteld voor de nieuwe wet en het ministerie van EZ werkt 

daaraan. Na het reces volgt er waarschijnlijk een nieuwe versie. Er wordt nu onderzocht wat de effecten 

zijn in de beleidspraktijk van de gemeenten en welke investeringen zij straks moeten doen om deze wet 

mogelijk te maken. 

Er is veel maatschappelijke onrust over 5G. Zelfs in de algemene pers staat veel fake news over 

5G, bijvoorbeeld de Financial Times die kopt ‘Switzerland holds roll out of 5G over health concerns.’ 

Navraag blijkt dat men ervoor wil zorgen dat de norm niet wordt overschreden. Zeist zou een onderzoek 

gaan doen naar de ecologische effecten van 5G en ook dat bleek niet waar. Er zijn helaas veel 

zelfverklaarde expertzelforganisaties en het is moeilijk het kaf van het koren te scheiden. Daarom het 

advies: ga naar het Kennisplatform, de GGD, het Antennebureau en de Gezondheidsraad. Er is veel 

onrust over het idee dat gemeenten of ambtenaren zouden kunnen worden aangeklaagd. De 

Gemeentewet beschermt echter ambtenaren. Soms willen raadsleden een moratorium maar dat kan niet. 

Als iemand een spectrumlicentie heeft, dan mag hij die gebruiken. 5G wordt al gebruikt; het staat aan 

hier in Haarlem. Vodafone heeft het al geactiveerd in zijn netwerk. KPM en T-Mobile gaan 5G pas na 

de veiling activeren. Small cel-antennes onder de 5 m zijn niet vergunningplichtig. Er is veel weerstand 

en deze dingen komen vooral in de binnensteden. Dat kan in de Haarlemse binnenstad nog lastig worden. 

De gemeente kan vast diverse bezwaarprocedures tegemoetzien. Er is ook onrust over de dataveiligheid. 

In principe is alles lek op een bepaald niveau. Daaraan moeten alle aanbieders werken. Gelukkig kent 

Europa strenge regelgeving voor de netwerken. Die verantwoordelijkheid ligt bij het rijk. 

Binnen de VNG wordt samengewerkt aan modellen, het antennebeleid, verordeningen, small 

cel-contracten. Op de mailinglist worden vragen van burgers beantwoord. De VNG wil werken aan 

plaatsingsbeleid, aan graafbeleid, aan nieuwe toepassingen. De VNG beoogt met dit programma de 

gemeenten te ontzorgen bij de implementatie, een uniform antennebeleid het liefst over heel Nederland, 

één manier van werken, het uniformeren van het graafbeleid en het ondersteunen bij bezwaar- en 

beroepsprocedures.  

 

Publieke organisaties kunnen worden gedwongen ruimte beschikbaar te stellen. Dat graag 

toelichten. Bezwaar maken kan dus wel als het om beschermd stadsgezicht gaat. Is 5G nu wel of niet 

geactiveerd? 

 

5G staat in Haarlem gewoon aan. Dat staat ook op de website. Het is geactiveerd op het netwerk 

van Vodafone op dit moment op 1800 MHz. 5G is een radiotechniek die kan werken op elke frequentie.  

 

Hoeven er dan helemaal geen frequenties te worden geveild? Het kan gewoon op de bestaande 

frequenties? 
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Dat heeft de heer Van der Berg niet gezegd. Prima dat er nieuwe frequenties bij komen. 700 

MHz heeft een betere dekking en komt beter de gebouwen binnen. 3,5 GHz is een fijne frequentie om 

heel veel data in te doen.  

 

Vanuit EU-wetgeving moeten gemeenten meewerken aan redelijke verzoeken. Het 

antenneconvenant wordt dit jaar vernieuwd. Onduidelijk is wat er dan in zo’n lokaal antennebeleid moet 

komen.  

 

De VNG is heel kritisch geweest op de verplichting in de Europese regelgeving dat de 

gemeenten verplicht infrastructuur beschikbaar moeten stellen. Gemeenten willen best wel meewerken, 

maar bij een verplichting verandert de dynamiek. Dat betekent bijvoorbeeld dat de gemeente een reden 

moet opschrijven waarom er wel of juist niet een antenne op dit pand wordt toegestaan. Naar 

verwachting komen die small cel-antennes in het centrum te staan. Dat zal extra werk voor de gemeente 

opleveren. 

 

Wat is er nu wel of niet onderzocht over die hoge frequenties en worden die onderzoeken nog 

gedaan vóór de veiling? 

 

De heer Wernekamp legt uit dat nog niet bekend is of en wanneer die 26 GHz wordt geveild. 

De limieten lopen tot 300 GHz; daar zit die 26 GHz ook bij in. Er zijn al wel metingen gedaan op 

testlocaties met maximaal vermogen en daaruit komen geen afwijkende sterktes. 

 

De voorzitter constateert dat hiermee de raadsmarkt tot een einde is gekomen. De presentaties 

komen voor de raadsleden beschikbaar. Misschien zijn de sprekers bereid een e-mailadres achter te laten 

zodat raadsleden nog direct vragen kunnen stellen.  

Hij bedankt de sprekers voor hun bijdrage.  

 

 

 


